
»دیگــر انگیــزه ای بــرای اجرای کنســرت 
ندارم« صاحب این سخن بهرام حصیری 
است.خواننده نام آشنای موسیقی ایران. 
هنرمنــدی که همچون یــاران و همکاران 
و هــم دوره ای هــای گذشــته اش؛ عبــاس 
بهادری، بیژن خــاوری، چنگیز حبیبیان، 
قاسم افشار و... به فراموشی سپرده شده.

هنرمندانی از نسل گذشته موسیقی ایران. 
صداهای به یاد ماندنی دهه 70 موسیقی 
پاپ و ســنتی ایران که درنگاه نسل امروز، 
امــروز،  موســیقی  صــدای  در  و  ناآشــنا 
گــم شــده اند.آنچنان کــه شــرایط کاری و 
فعالیت آنهــا نیز تحت تأثیــر قرارگرفت 
و برخــی از همیــن خواننــدگان، بــه جای 
اجــرا روی صحنــه موســیقی، سرنوشــت 
ادامه فعالیت هایشــان به رســتوران های 
شــهر کشیده شد و صدایشان از دریچه ای 
دیگــر به گــوش مخاطبان رســید و بهرام 
هنرمنــدان  همیــن  از  یکــی  حصیــری 

موسیقی ایران است.
آغــاز گرایش ایــن خواننــده در عرصه 
برمی گــردد.   1350 ســال  بــه  موســیقی 
در آن زمــان فراگیــری آواز را نــزد اســتاد 
اســماعیل مهرتــاش آموخــت و در ادامه 
نــزد اســتاد اســماعیل ادیب خوانســاری 
در رادیــو و تلویزیــون ملی ایــران و پس از 
آن در کلاس هــای اســتاد محمود کریمی 
در هنرســتان موســیقی ملی، ردیف های 

موسیقی ایرانی را آموخت.
ë صحنه در دست هنرمندان دیگر است

بهرام حصیری درگفت و گو با »ایران« 
کــه بــه بهانــه ســالروز درگذشــت اســتاد 
اســدالله ملــک)۹ بهمــن 13۸0( نوازنده 
ویلن، کمانچه و آهنگســاز و ملودی پرداز 
انجام گرفته، درباره روند فعالیت هایش 
گفــت: »حــدوداً به مــدت دوســال و نیم، 
فعالیت هــای موســیقی به دلیــل شــیوع 
ویــروس کرونــا نیمــه تعطیــل بــود و این 
مدت زمان فرصتی شــد تا یک تعداد کار 
به صورت تــک آهنگ ضبط کنم که هنوز 
منتشــر نشــده، البتــه باید بگویم شــرایط 
بازارموســیقی چندان مهیای انتشــار آثار 

موسیقی نیست.«
»آهنگســازی  افــزود:  ادامــه  در  او 
تعدادی از این کارها برعهده خودم بوده و 
برخی از این قطعات را پویا پسرم ساخته 
اســت. دوتــا از  ایــن تــک آهنگ هــا را هم 
بهنام خدا رحمی آهنگسازی کرده است 
کــه تعــدادی از آنها در مرحلــه میکس و 
مسترینگ هستند. ناگفته نماند طی دو- 
ســه ســال گذشــته، کنســرتی هم خارج از 

ایران برگزار کردم.«
حصیری می گوید: »برای ما هنرمندان 
قدیمی، شرایط اجرای کنســرت در ایران 

مهیا نیســت و در حــال حاضرهنرمندان 
دیگــری صحنــه را دردســت گرفته انــد و 

اجرای برنامه دارند.«
ë نسل ترانه ها و ملودی های شناسنامه دار

آخرین کنســرت بهــرام حصیــری در 
ایران به 11 ســال قبل برمی گردد، اجرایی 
کــه ســال 13۹0 با »ارکســتر چــکاوک« به 
سرپرســتی رضا شایســته در تــالار وحدت 
تهــران برگــزار شــد. او در ایــن بــاره اظهار 
کرد:»آخریــن اجرایــم بــا رهبری ارکســتر 
آقای شایسته بود. برنامه ای که بسیار مورد 
استقبال قرار گرفت و بعد از آن هم دیگر 
انگیزه ای برای اجرا نداشتم تا خداوند چه 

بخواهد.«
ازخواننــدگان  حصیــری  بهــرام 
نســل ابتدایــی موســیقی بعــد از انقــلاب 
اســت. دورانــی کــه موســیقی بــه گونه ای 
دیگــر تعریــف می شــد. نســل ترانه هــا و 
ملودی های شناســنامه دار. این خواننده، 
درباره نســل امروز مخاطبان موســیقی و 
تغییر ذائقه جامعه که موجب کناره گیری 
خواننده هــای  از  بســیاری  فراموشــی  و 
خوب کشــورمان شده است، بیان داشت: 
»متأســفانه همه چیــز فرق کــرده و بهتر 
اســت بگویم موســیقی مــا حــال و هوای 
ناپایداری پیدا کرده و بی ربط شــده است. 
خواهــش مــن از نســل جــوان کشــورمان 
ایــن اســت، درمســیری درســت و اصولی 
انتخاب هــای درســتی  تــا  قــدم بردارنــد 
پیــش روی شــان قــرار گیــرد. نکتــه دیگــر 
اینکه در این چند ســال اخیر سطح کیفی 
برخــی از آثار موســیقی کاهش پیدا کرده، 
بخصــوص در بخــش شــعر و ترانــه کــه 
بهتریــن ملودی ها را تحت الشــعاع خود 
قرارمی دهند و جای تأســف است که باید 
بگویــم کمتر شــعرهای با محتوا شــنیده 
می شــود و ملودی های ارزشــمندی تولید 
می گــردد و بخاطــر حساســیتم روی ایــن 
مســأله، بارها تأکید داشــته و دارم، شــعر 
یــا ترانــه بایــد حامــل پیــام باشــند، البته 
ایــن دیــدگاه و توجه درخصــوص آهنگ 
هم صــدق می کنــد اما متأســفانه برخی 
از دوســتان عزیــز چندان اهمیتــی بر این 
موضوع قائل نیستند و براین باورند چون 
از سوی مردم مورد تشویق قرارمی گیرند، 
کارشــان اصولی است و جالب است برای 
ساخت این نوع کارها هزینه های هنگفتی 
از آهنگســاز و  هــم متحمــل می شــوند، 
اســتودیو و.... گرفته تا مراحل آخر انتشــار 
و تمــام ایــن تلاش ها برای نشــان دادن و 
خودنمایــی کــردن هنرمنــد اســت.  البته 
نباید فراموش کنیم، صــدای خوب ذاتی 
اســت اگرچه تکنولــوژی آنقدر پیشــرفت 
کرده کــه در برخی مــوارد بدترین صدا ها 
را به گونه ای منعکس می کند که تعجب 
آوراســت و در ایــن بین به جــز تعدادی از 
دوســتان وهمــکاران که در ژانر موســیقی 

اصیل ایرانی تلاش بسیاری دارند، مابقی 
دوستان چندان توجهی به کار خود ندارند 
و در موســیقی پاپ هــم هنرمندان خوب 
انگشت شــمار هســتند ولی کافی نیســت 
و بایــد بــرای آینــدگان کارهای مانــدگار و 
دلنشین بیشتری بســازند. به عنوان مثال 
اثر مانــا و ارزشــمند »الهه نــاز« با صدای 
زنده یاد اســتاد بنان، همچنان شنیدنی و 

یک اثر شناسنامه دار است.«
ë  آشنایی با دواستاد بزرگ، اسدالله ملک و

مشفق کاشانی
در  نخســتین بار  حصیــری  بهــرام 
ســال های ابتدایــی دهــه 13۵0 بــا اجرای 
»مجتبــی  ســاخته های  از  قطعــه ای 
میــرزاده« در ســریال تلویزیونی »ســمک 
عیــار«، خوانندگی در تلویزیــون را تجربه 
کــرد و پــس از انقــلاب، نخســتین  بــار در 
اســدالله  اســتاد  دعــوت  بــه  ســال 1371 
ملک همــکاری خود را با واحد موســیقی 
صداوســیما آغاز کرد و تصنیفی با عنوان 
»جان عاشق« با شعری از مشفق کاشانی 
و بعد از آن آثار متعددی در صدا و سیما 

اجرا و ضبط  کرد.
ایــن خواننــده دربــاره آشــنایی خود با 
ایــن دو اســتاد می گویــد: »آشــنایی ام بــا 
اســتادان مشفق کاشــانی و اسدالله ملک 
به ســال ها قبــل برمی گردد و چــه دیدار و 
دوســتی پرافتخــاری. همــکاری مــا مانند 
ســه ضلــع مثلــث بــه یکدیگــر متصــل 
بود. اســتاد مشــفق اشــعار بســیار زیبایی 
می ســرود و اســتاد اســدالله خان روی آن 
اشعار و ترانه ها، ملودی می ساخت و این 
تلفیــق و همکاری بین ما وجود داشــت و 
خوشــبختانه کارهــای مانــدگاری به ثبت 
رســید؛ آثــاری که به روح و جســم انســان 

انرژی می دهد.
به یاد دارم ســال 71 بــود و به تازگی از 
انگلیــس بــه ایران آمــده بــودم در یکی از 
همــان روزهــا، به منــزل یکی از دوســتان 
مشترک مان با اســتاد اسدالله خان ملک 
دعــوت شــدم. آن روز اســتادان جهانگیر 
ملــک، پرویــز یاحقــی و فرهنگ شــریف 
هم در آن میهمانی حضور داشــتند و آن 
دوست عزیز بســیار علاقه و اصرار داشت 
صدای من در کشورم هم شنیده شود. در 
آن میهمانــی ناهار، آقای  یاحقی  جویای 
فعالیــت کاری ام شــد و ســؤال کردند نزد 
چه کسانی آموزش موسیقی را فراگرفته ام 
و پاسخ دادم سالیان بسیار، درکلاس های 
استادان ادیب خوانساری، محمود کریمی 
و اســماعیل مهرتاش تلمذ کــرده ام و در 
ادامــه صحبت هایم یکی از ســاخته های 
آقــای جهانبخــش پازوکــی را خواندم که 
بســیار مــورد توجه دوســتان بزرگــوار قرار 
گرفت و آن میهمانی و دیدار آغازی شــد 
برای همــکاری ام با اســتاد اســدالله خان 
ملک و چند روز پس از آن دیدار، به کلاس 

اســتاد رفتــم. آهنگــی ســاخته بودنــد اما 
صداهایــی که برای ایــن کار انتخاب کرده 
بودند، مورد پسندشــان قــرار نگرفته بود. 
متــن ترانه را به من داد و ملــودی کار را با 
ویلن نواختند و گفتند می توانی این کار را 
بخوانی! و من شروع به خواندن کردم که 
بسیار مورد توجهشان قرار گرفت و گفتند 
15 ســال به دنبــال چنین صدایــی بودم و 
چنــد روز بعــد از آن کار را ضبــط کردیــم؛ 

آهنگ ترانه ای به نام »چلچله ها.«
البتــه باید بگویــم آغــاز فعالیتم بعد 
ازانقلاب بــا همکاری و آهنگســازی آقای 
جهانبخش پازوکی شکل گرفت و کارهای 

بســیار زیبا و دلنشینی ساختند. بعد از آن 
به مدت دوســال در امریکا بــودم، بعد از 
آن بــه انگلیس رفتم و در آن مدت زمان، 
برای معرفی بیشــتر موســیقی  کشورمان 
بــرای ایرانی های ســاکن در آنجا که حتی 
نــام برخی از ســازها را هم نمی دانســتند 

کنسرت برگزارکردم.«
ë »رنسانسی به نام »جان عاشق

از  عاشــق«  »جــان  زیبــای  تصنیــف 
کارهــای مانــدگار بهرام حصیری اســت، 
اثــری که به گفتــه او شناســنامه کاری این 
خواننــده اســت. او دربــاره شــهرت ایــن 
تصنیف بیان داشت: »مدت زمانی که در 

انگلیس زندگی می کردم، آلبومی منتشر 
کــردم که برخــی از اشــعار و ترانه های آن 
در ایــران قابــل پخش نبــود. ایــن کار را به 
آقــای اســدالله ملــک دادم تــا نظرشــان 
را جویــا شــوم. چند بــاری گــوش دادند و 
گفتنــد فوق العــاده اســت و کاســت را از 
مــن گرفتنــد و ســاعت یــک شــب همان 
روز تمــاس گرفتند و گفتند این کار بســیار 
به دل من نشســته و یــک اُورتور)پیش نوا 
یــا مقدمــه( بــرای آن ســاخته ام و برایــن 
اساس تصنیف »جان عاشق« سرنوشت 
و شناســنامه کاری مــن در ایــران بــود کــه 
توسط اســدالله خان ملک اســوه نواختن 
ساز ویلن و هنرمند درویش مسلک، رقم 
خورد و این اثر به شــهرت بســیاری رسید 
و در آن شــرایط روزگار کــه موســیقی در 
سکوت به ســر می برد، رنسانسی به وجود 
آورد و بســیار مورد اســتقبال قــرار گرفت. 
البته استاد مشفق کاشانی برخی از اشعار 
و ترانه هــای ایــن کار را تغییر داده بودند و 

بسیار عارفانه و زیبا شده بود.
بعــد از آن هــم کارهــای بســیاری بــا 
بــرای  خــان  اســدالله  آقــای  آهنگســازی 
صداوســیما تولیــد کردیــم. البتــه در آن 
برهــه زمانی یک تعداد تک آهنگ هم با 
دیگر آهنگسازان کشــورمان منتشر کردم 
اما عمــده فعالیت و همــکاری ام با آقای 
ملک بود و بعد از فوت ایشان دیگر انگیزه 
و رغبتــی بــرای همــکاری بــا صداوســیما 

نداشتم و آرام آرام کناره گیری کردم.«
ë  اغلب حمایت ها در موسیقی پاپ هزینه

می شود
بهــرام حصیــری می گویــد: »بــزرگان 
موسیقی همه رفتند و تعداد اندکی در قید 
حیات هستند که اغلب سن و سال بالایی 
دارنــد و بازنشســته شــده اند و بــه نوعــی 
دیگــر انگیزه ای بــرای تولیــد کار ندارند.« 
او دربــاره کــم کاری اش در ایــن ســال ها 
گفت:» کمتر آهنگسازی را می شناسم که 
بــه ســلیقه کاری من نزدیک باشــد، نکته 
دیگر اینکه تولیــد چنین کارهایی نیازمند 
ســرمایه و حمایــت اســت کــه متأســفانه 
اغلب حمایت ها در موسیقی پاپ هزینه 
می شــود و فراخــور کار مــن موزیک هــای 
شــش و هشــتی نیســت، اگرهــم کاری بــا 
سلیقه خود تولید کنیم به سرعت دانلود 
می شــود و بازگشــت مالــی نــدارد اگرچه 
شــرایط امروز موسیقی در همه جای دنیا 
تقریباً یکســان اســت. بنابرایــن انگیزه ای 
برای کار کردن نمی ماند. البته مردم عزیز 
مــا و حتــی برخــی از همــکاران عزیزمان 
لطف دارند و بســیار اســتقبال می کنند.« 
او می گوید:»صدا و سیما از خواننده هایی 
دعــوت بــه همــکاری می کند کــه چندان 
صدای خوبی ندارنــد و ترانه هایی پخش 
می شود که شایسته موسیقی سرزمین ما 

نیست.«

بار
اخ

فروش 5 میلیارد و 750 میلیون تومانی گیشه در سه روز
ســینماهای  گیشــه  فــروش 
کشــور در ســه روز تعطیلــی 
هفته گذشــته رکــورد تازه ای 
در ایــن حــوزه ثبــت کــرد و 
و750  میلیــارد   5 رقــم  بــه 
رســید.  تومــان  میلیــون 
حبیــب ایــل بیگــی معــاون 

ارزشــیابی و نظارت ســازمان ســینمایی با اعلام این مطلب، با توضیح 
اینکه سه شــنبه هفته گذشــته پرتماشــاگرترین روزســینما در سال 1401 
بوده اســت، گفت: سینمای ایران مخاطبان بالفعل و بالقوه بسیاری در 
کشــور دارد که وقتی فیلم مناســبی اکران شــود، از آن اســتقبال خواهند 
کرد. اکران و فروش گیشــه ســینماها»موتور محرکه« ســینما محســوب 
می شــود که برای رونــق آن باید برنامه ریزی و اقدامات مناســبی انجام 
داد، چرا که موضوع »اکران و گیشــه فیلم ها« به طور مســتقیم به تولید 
بیشــتر، جذب سرمایه برای ســاخت آثار مختلف و ایجاد اشتغال برای 

صنوف سینما مربوط است.

  معرفی نامزدهای گروه »ادبیات« 
چهلمین دوره جایزه کتاب سال

نامزدهــای گــروه »ادبیــات« چهلمین 
جمهــوری  ســال  کتــاب  جایــزه  دوره 
دبیرخانــه  ســوی  از  ایــران  اســلامی 
ایــن  جایــزه معرفــی شــدند. در گــروه 
»ادبیــات« 17 کتــاب در موضوع هــای 
»متون قدیم«، »نقد ادبی )ترجمه(«، 
»ادبیــات عربی« و »ادبیــات زبان های 
دیگــر« به مرحله دوم داوری چهلمین 
جمهــوری  ســال  کتــاب  جایــزه  دوره 

اســلامی ایــران راه یافتند. مراســم پایانــی چهلمیــن دوره جایزه کتاب 
سال جمهوری اسلامی ایران در بهمن ماه سال  جاری برگزار می شود.

 پارسا خائف برای زلزله زدگان خوی کنسرت برگزار می کند
 پارســا خائــف از خوانندگان 
جوان موسیقی ایرانی و یکی 
از هنرمندان برگزیده برنامه 
استعدادیابی عصرجدید با 
هدف کمک به زلزله زدگان 
کنســرت  خــوی  شهرســتان 
خیریــه ای را در تبریز برگزار 

می کنــد. ایــن خواننده جوان موســیقی ایرانی که طی ســال های قبل در 
جشنواره موسیقی جوان، جشنواره موسیقی نوای خرم و تعدادی دیگر 
از رویدادهای ملی و بین المللی به عنوان هنرمند برگزیده معرفی شده 
بود، در ویدیویی که به زبان آذری منتشــر کرده از برگزاری یک کنســرت 
خیریــه به نفع زلزله زدگان خــوی در اواخر هفته آینده خبر داد و گفت: 
ســلام به همه هموطنان عزیزم. می دانم در شــرایط اخیر به ویژه زلزله 
خــوی که اتفــاق افتــاده هیچکدام حال روحــی خوبی نداریــم. من هم 
همیشــه دنبــال این بودم تــا روزی فرصتی دســت بدهد تا گوشــه ای از 
محبت های شــما را جبران کنم. بــه همین خاطر من و گروهم تصمیم 
گرفتیــم در تبریــز اجرایی را برگزار کنیم .او افــزود: تمامی عواید فروش 
بلیت این کنســرت به طور کامل برای مردم شــریف و عزیز شهرســتان 
خــوی اختصــاص داده خواهد شــد و ما تــا آنجا که توانمــان اجازه دهد 
آن را به مردم عزیز این منطقه از کشــورمان تقدیم خواهیم کرد شــاید 

گوشه ای از دردهای این عزیزان کم شود./مهر

  رونمایی کتاب »مبارزه به روایت سیداحمد هوایی« 
در فرهنگسرای امام)ره(

کتــاب »مبارزه به روایت ســیداحمد 
میــردار  مرتضــی  نوشــته  هوایــی« 
کــه توســط انتشــارات ایــران منتشــر 
شــده اســت و بــه خاطــرات مرحوم 
از زندگــی خــود  ســیداحمد هوایــی 
و حــوادث انقــلاب اســلامی و دهــه 
امــروز  دارد،  اختصــاص  شــصت 
 1۸ ســاعت  بهمــن(   1۸( سه شــنبه 
در فرهنگســرای امــام)ره( رونمایی 
بــه  کــه  مراســم  ایــن  در  می شــود. 
مناســبت ســالگرد دهه فجر انقلاب 

اســلامی برگــزار می شــود، محمدحســین صفارهرنــدی عضــو مجمــع 
تشــخیص مصلحــت نظــام و وزیــر اســبق فرهنــگ و ارشــاد اســلامی، 
حمیدرضا مقدم فر مشــاور فرهنگی و رسانه ای فرمانده سپاه پاسداران 
انقــلاب اســلامی و معاون دفتر حفظ و نشــر آثار رهبــر معظم انقلاب، 
محمدعلــی انصــاری از یــاران و همراهــان حضرت امــام خمینی)ره(، 
قاســم تبریزی نویســنده و پژوهشــگر تاریــخ معاصر، علی اکبر اشــعری 
رئیس اسبق سازمان اسناد و کتابخانه ملی، سیدمحمد آقامیر فرمانده 
اسبق سپاه محمد رسول الله)ص( تهران و از دوستان سیداحمد هوایی 
و تنــی چنــد از فرماندهان کمیته های انقلاب اســلامی که با ســیداحمد 

هوایی همراه بوده اند حضور داشته و سخنرانی خواهند داشت. / ایرنا

 تجلیل از سیمین دخت وحیدی و عباس براتی پور
و  چهــل  مناســبت  بــه 
چهارمیــن ســالگرد پیروزی 
برنامــه  اســلامی،  انقــلاب 
شــب های شــعر انقــلاب به 
همراه تقدیر از پیشکســوتان 
شــعر  حــوزه  اســتادان  و 
وحیــدی  »ســیمین دخت 

و عبــاس براتی پــور«، امــروز سه شــنبه، 1۸ بهمن مــاه از ســاعت 1۵ در 
تماشاخانه مهر حوزه هنری انقلاب اسلامی برگزار می شود./ایسنا

  »تاناکورا« و »میوسوف« در ایران شهر
»عروسی دختر رستم« در سنگلج

بــه  »تاناکــورا«  نمایــش  دو 
بهرامــی  رضــا  کارگردانــی 
میوســوف  »می خواهــم  و 
کارگردانــی  بــه  ببینــم«  را 
بــه  حبیبــی  محمدجــواد 
ترتیب در ســالن های استاد 
ناظــرزاده  و  ســمندریان 

کرمانی تماشاخانه ایران شهر به صحنه می روند.تماشاخانه »سنگلج« 
نیز میزبان نمایش »عروســی دختر رستم«، می شود. متن این نمایش 
نوشــته اردشــیر  صالح پــور اســت کــه بــه کارگردانــی ســیدمحمدجواد 

کبودرآهنگی و به عنوان کاری از همدان روی صحنه می رود.
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وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از راه اندازی 
مســکو  و  تهــران  در  فرهنگــی  مرکــز  دو 
برای گســترش فعالیت هــای فرهنگی و 

رسانه ای دو کشور خبر داد.
محمدمهــدی اســماعیلی عصــر دیــروز 
دوشــنبه 17 بهمــن در نشســت امضــای 
تفاهمنامه همکاری هــای فرهنگی ایران 
و روســیه گفت: رؤســای جمهور دو کشور 
در ملاقات هایــی کــه بــا هــم داشــتند بــر 
گســترش روابط فرهنگی دو کشــور تأکید 
کردند و در کنار همه فعالیت های صورت 
گرفتــه، دو مرکــز فرهنگــی در تهــران و 
روســیه ایجاد می شود. اســماعیلی ادامه 
داد: مــا دورنمای ارتباطات رســانه ای دو 
کشــور را روشــن می بینیــم و از مســئولان 
روســیه درخواست دارم این تفاهمنامه و 
کارگروه را دنبال کنند تا شــاهد گســترش 
ایــن روابــط باشــیم. چــرک ســوا معاون 
جمعــی  رســانه های  و  ارتباطــات  وزیــر 
فدراسیون روسیه، پس از نشست امضای 
رســانه ای  هــای  همــکاری  تفاهم نامــه 
ایــران و روســیه در پاســخ به ایرنــا درباره 
چشم انداز همکاری های فرهنگی ایران و 
روسیه بعد از سفر آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی رئیس جمهور کشورمان به روسیه 
گفت: دو رئیس جمهــور در ملاقات های 

متعدد تاکید کردند روابط بین دو کشــور 
ویژگی راهبــردی و عمیقی دارد. من فکر 
می کنم رسانه به شکلی آینه روح و جسم 
همکاری های دو کشــور است. با توجه به 
ابزارهایی که در اختیارمان اســت وظیفه 
داریــم همکاری هــای رســانه ای را بیــش 
از پیــش ارتقــا دهیــم. امــروز طرح هــای 
مشترک رســانه ای تعریف شــده است و 
امیدوارم با اجرای این طرح ها به توسعه 

روابط کمک کنیم.
ë   مسأله مهم امروز حوزه فرهنگ، توسعه

شگفت انگیز فضای مجازی است
شــامگاه  اســماعیلی  محمدمهــدی 
یکشــنبه شــانزدهم بهمــن مــاه در آیین 
گشایش نمایشــگاه فناوری های محتوای 
امــام  مصــلای  در  کــه  مجــازی  فضــای 
خمینــی)ره( برگــزار شــد، بــا اشــاره بــه 
اهمیــت برپایــی نمایشــگاه رســانه های 
دیجیتــال گفــت: مســأله مهم امــروز در 
حوزه فرهنگ و هنر، توسعه شگفت انگیز 
فضای مجازی است؛ به گونه ای که تمامی 
عرصه هــا را تحت تأثیر خود قــرار داده و 
عملًا به فضای حقیقی تبدیل شده است.

نــگاه  بــر  تأکیــد  بــا  فرهنــگ  وزیــر 
دوره  در  فرهنــگ  وزارت  فرصت محــور 
جدیــد به فضای مجازی گفــت: معمولًا 

در برابــر فناوری های تازه، در ابتدا شــاهد 
واکنش هــای منفــی هســتیم امــا بــا گذر 
زمــان ایــن نگرش هــا تعدیــل می شــود. 
در خصــوص فضــای مجازی امــا به نظر 
می رســد با توجه به ظرفیت های جامعه 
امــروز ایــران، از همیــن ابتدا می تــوان به 

دیده فرصت نگریست.
اســماعیلی بــا اشــاره بــه مؤلفه هــای 
حضــور قدرتمند جامعه ایران در فضای 
مجــازی گفــت: امــروز از نیــروی انســانی 
متبحــر و متخصــص در حــوزه فضــای 
مجازی بهره مندیم که اگر بستر کنشگری 
آنها فراهم شــود، شــاهد اتفاقات بزرگی 
خواهیم بود. از ســوی دیگر فرهنگ غنی 
و دیرینه ایرانی اسلامی ظرفیت عظیمی 
برای تولید محتوا به شــمار مــی رود. او با 
بیان اینکه فضای مجازی فناوری نوظهور 
به حساب می آید، گفت: برخلاف برخی 
حوزه هــای علــم و دانــش کــه از قدمــت 
مجــازی  فضــای  برخوردارنــد،  فراوانــی 
جدید اســت و در این حوزه در مرز دانش 
قــرار داریــم، بنابرایــن می توانیــم بــدون 
واهمــه و انفعال، صحنه بــازی را به نفع 

خود تغییر دهیم.
اسماعیلی با تأکید بر رویکرد توسعه ای 
وزارت فرهنگ به همه بخش های فضای 

مجازی گفت: تجربه نشان می دهد کشور 
ما در زمینه فناوری های نوین به استعداد 
و بلوغ رســیده و هر جا بستر فراهم شده، 
شــرکت های دانــش بنیــان فعالانــه وارد 

میدان شده اند.
عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی، 
»تنظیم گری«، »تولید محتوا«و »توسعه 
سواد رسانه ای« را از وظایف حاکمیت در 
عرصــه فضای مجــازی دانســت و گفت: 
تنظیم گری به معنای تســهیل و نظارت 
در حــوزه فضــای مجــازی هنــوز تکمیــل 
نشــده اســت و حاکمیــت باید بــا تعیین 
ضوابط شفاف، مانع سردرگمی کنشگران 

این عرصه شود. 
او بازی هــای رایانــه را دیگــر ظرفیــت 
مهــم تولیــد محتــوای فضــای مجــازی 
دانســت و گفت: علاقه مخاطبان کودک 
و نوجــوان بــه بازی های خارجــی باید به 
طور ویژه مورد بررســی و توجه قرار گیرد. 
از ســوی دیگر بازی های هدفمند در حال 

فراگیر شدن است که می توان با ورود این 
بازی ها بــه حوزه های ســلامت، اقتصاد، 
آن  فــراوان  ظرفیت هــای  از  و...  ورزش 
بهره مند شــد. عضو شورای عالی انقلاب 
فرهنگــی با یــادآوری اینکه در ســال های 
از  مخاطبــان  از  مهمــی  بخــش  اخیــر 
رســانه های ســنتی به فضای جدید روی 
آورده انــد، گفــت: باید با گســترش ســواد 
رسانه ای، حق مخاطبان را در بهره مندی 
بــه فضــای  از آگاهــی عمومــی نســبت 

مجازی ادا کنیم.
ë  بنیاد فارابی باید برنامه ریزی خوبی برای 

شروع پروژه های سال آینده آغاز کند
محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی، همچنیــن همزمان با 
پنجمین روز از چهل و یکمین جشــنواره 
بین المللی فیلم فجر در بنیاد سینمایی 
فارابی حضور یافت و گفت: بنیاد فارابی 
در یــک ســال گذشــته در حــوزه تولیدات 
ســینمایی اقدامات خوبی را شــروع کرده 

کــه قابــل تقدیــر اســت و امیدواریــم این 
برنامه ریزی هــای  و  اقدامــات  بــا  بنیــاد 
مــدون، آمــاده حضــور در جشــنواره فجر 
ســال آینده و همچنین حضور و معرفی 
ســینمای ایــران در ســطح منطقــه ای و 
جهانــی باشــد. او در حاشــیه ایــن بازدید 
درباره حمایــت فارابی از چهل و یکمین 
جشــنواره فیلــم فجــر و حضــور مطلوب 
در این رویــداد گفت: کارنامه محصولات 
بنیــاد ســینمایی فارابــی در دوره چهل و 
یکم فجر اقدام مهمی اســت که شایسته 
تقدیر اســت که این امر نیازمند اســتمرار 
و برنامه ریزی های صحیح برای تولیدات 
فاخــر در ســال های آینــده اســت. وزیــر 
فرهنــگ افــزود: بعــد از جشــنواره فیلــم 
فجر، فارابی باید برنامه ریزی خوبی برای 
شــروع پروژه های سال آینده آغاز کند و با 
قدرت بیشتری به مسیری که شروع کرده ، 
ادامــه دهد. او افــزود: بنیاد فارابی در یک 
سال گذشــته در حوزه تولیدات سینمایی 
اقدامــات خوبی را شــروع کــرده که قابل 
تقدیــر بــوده و امیــد اســت ایــن بنیــاد با 
اقدامــات و برنامه ریزی های مدون آماده 
حضــور در جشــنواره فجــر ســال آینــده و 
همچنین حضور و معرفی سینمای ایران 

در سطح منطقه ای و جهانی باشد.

 وزیر فرهنگ خبر داد:

دو مرکز فرهنگی در ایران و روسیه ایجاد می شود

دبیر جشنواره فیلم فجر در یادداشتی 
بــا تکریــم خانواده ســینمای ایــران به 
لــزوم همدلی و یکرنگی اهالی ســینما 
تأکید کــرد و گفت: ایــن خانه، متعلق 
متــن  از  بخشــی  در  اســت.  همــه  بــه 
یادداشــت مجتبی امینی آمده اســت: 
هــر  از  بیــش  فجــر  فیلــم  »جشــنواره 
کارکرد و هدفی، نقطه تلاقی اندیشــه، 

خرد، هنر و استعداد بوده است. چهل 
و  شــده  ســپری  پرفرازونشــیب  دوره 
تاریخ به ایــن رویداد اعتبــار و اصالت 
فجــر  فیلــم  جشــنواره  اســت...  داده 
متعلــق به یــک تفکر نبوده و نیســت، 
ریشــه های این درخت تنــاور در خاک 
ســرزمینی هنرخیــز و شــاخه هایش در 
آســمان آبــی فرهنگی هزاران ســاله و 

سرچشــمه خلاقیت و جســارت است. 
ایــن خانــه متعلــق بــه همه ما اســت 
و همــه مــا چــه آنها کــه هســتند و چه 
دیگرانی کــه به دلایل مختلف ترجیح 
داده انــد این بــار کنار ما نباشــند، برای 
تعالی این ســینما تــلاش می کنیم. در 
ایــن روزهای دشــوار، نگاهــی پدرانه و 
تــوأم با ســعه صدر، مــا را به ســرمنزل 

آرامــش خواهد رســاند و مانع تشــتت 
سوء اســتفاده  و  بیشــتر  دل آزردگــی  و 

جریان های مخالف خواهد شد.«

ë  »اعلام برخی جزئیات بخش »سرود 
جشنواره موسیقی فجر

مسئول بخش سرود دفتر موسیقی 
در  اســلامی  ارشــاد  و  فرهنــگ  وزارت 

برنامه »شــب چــراغ« شــبکه رادیویی 
گفت و گــو، از حضــور 10 گــروه از تهران 
بخــش  در  کشــور  شــهرهای  دیگــر  و 
ســرود جشــنواره موســیقی فجــر خبــر 
داد.  حامــد جلیلــی گفت:»بر اســاس 
جنــاب  کــه  پیشــنهاداتی  و  نظــرات 
موســیقی  دفتــر  )مدیــرکل  الهیــاری 
اســلامی  ارشــاد  و  فرهنــگ  وزارت 

فجــر(  موســیقی  جشــنواره  رئیــس  و 
داشــت، تصمیم بر این شــد که بخش 
بــرای ســرود در جشــنواره  را  ویــژه ای 
موســیقی فجر امســال در نظر بگیریم 
که بر همین اســاس قرار اســت ســالن 
مجزایی بــرای بهتر دیده شــدن کارها 
طی ایام برگزاری جشنواره اختصاص 

داده شود. 

جشنواره فیلم فجر، متعلق به یک تفکر نبوده و نیست

     بهرام حصیری خواننده موسیقی ایرانی در گفت و گو با »ایران« از فعالیت هایش در عرصه موسیقی و کم لطفی متولیان می گوید

رستوران های سنتی، صحنه هنرمندان فراموش شده

رنا
ای

ش
ماجرای اجرا در رستورانبر

بهرام حصیری در این سال ها، مدت زمانی در یکی از رستوران های سنتی 
شهر تهران اجرای برنامه داشت. او دراین باره اظهار کرد:» تا قبل از شیوع 
کرونا مدتی در یکی از رســتوران های تهران به نام شبســتان اجرای برنامه 
داشتم و بسیار مورد لطف مردم عزیز قرار گرفتم و استقبال کردند. اتفاق 
خوبــی بــود در آن مدت کاری هم دیدارم با مردم و مخاطبانم تازه شــد و 
هم تمرینی بود برای کاری که ســال ها به آن علاقه داشــتم و دارم. بعد از 
آن فقط در شــب یلدای امســال اجرای برنامه داشتم. امیدوارم شرایطی 
فراهم شود تا همه هنرمندان بتوانند فرصت حضور برصحنه موسیقی را 

داشته باشند و فراموش نشوند.«
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